
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
1. Velkomst og præsentation v. Social- og Sundhedsudvalgsformand Åse 

Kubel Høeg 

 

Referat 

Åse Kubel Høeg bød velkommen til fællesmøde mellem Social- og 

Sundhedsudvalget og Borger- og pårørenderåd, hvorefter der var en 

præsentation af de tilstedeværende. 

 

2. Kort status på COVID-19 situationen, herunder orientering om Corona 

og pandemiens indvirkning på regnskabet for 2020 

 

Referat 

Mette Andreassen gav indledningsvist udtryk for, at det er dejligt igen at 

kunne mødes fysisk. Hun anførte, at det er muligt, fordi stort set alt er 

åbnet på socialområdet under iagttagelse af gældende retningslinjer. 

 

Mette Andreassen redegjorde efterfølgende for vaccination på 

Socialområdet og smittetallet i Viborg Kommune.  

 

Åse Kubel Høeg spurgte afslutningsvist, hvorledes de tilstedeværende 

havde være berørt af pandemien og restriktionerne forbundet med 

samme. Flere gav udtryk for, at det har været en vanskelig tid, medens 

andre tilkendegav, at nedlukningen har været et velkomment frirum. 

 
3. Drøftelse af principper og anbefalinger for samarbejde og god 

borgerinddragelse 

KL og Danske Handicaporganisationer har udgivet udspillet – ”Sæt 

samarbejde og tillid i centrum på Handicapområdet”. I tillæg hertil har Det 

Centrale Handicapråd udgivet ”Det Centrale Handicapråds udspil 

anbefalinger til øget tillid på Handicapområdet”. På mødet ønskes en 

drøftelse af hvorledes det gode samarbejde videreudvikles. 

Referat 
 

 

Mødedato: 9. juni 2021 

Mødetidspunkt: 13.00-14.30 

Mødested: Multisalen, Rådhuset, Prinsens Alle 5, 8800 Viborg 

Mødeleder: Åse Kubel Høeg, Social- og Sundhedsudvalgsformand 

Referent: Gitte Bundgaard, sekretariatschef 

Mødedeltagere: Social- og Sundhedsudvalget, repræsentanter fra borger- og 

pårørenderåd på psykiatri- og Udsatteområdet samt 

repræsentanter fra Forvaltningen 

Fraværende:  

Social, Sundhed & Omsorg 

Sekretariatet 
 
Dato: 15-06-2021 

 
Sagsnr.: 20/39523 
Sagsbehandler: vpmkvi 



 

Der gives indledningsvist en kort præsentation, herunder hvordan 

principperne for god borgerinddragelse anvendes og omsættes i praksis 

på Handicapområdet i Viborg Kommune. 

 

Referat 

Socialchef Carsten Johansen præsenterede KL og Danske 

Handicaporganisationers udspil ”Sæt samarbejde og tillid i centrum på 

Handicapområdet”.  Carsten Johansens oplæg er vedhæftet som bilag.  

 

Oplæg den 9.6.21 af 

anbefalinger til god borgerinddragelse_Doknr140200-21_v1.pdf 
 

Åse Kubel Høeg efterspurgte en drøftelse af, hvorledes principperne bliver 

realiseret. Drøftelsen gav bl.a. anledning til følgende bemærkninger: 

 

• Det er vigtigt at fastholde personalet, så man som borger ikke skal 

skifte sagsbehandler. Flere af de tilstedeværende gav udtryk at have 

mødt mange forskellige sagsbehandlere andre for:  

o At have haft en god dialog med sagsbehandlere i kommunen.  

o At den rigtige sagsbehandler kan gøre en stor forskel både i 

forhold til at føle sig set og mødt og i forhold til at finde de 

rette løsninger. 

o At have mødt meget imødekommende, dygtige og forstående 

sagsbehandlere, der har formået at skabe ro. 

 

Der udspandt sig efterfølgende en drøftelse af, hvad der skal til for, 

at man som borger har tillid til, at man får den hjælp, man har ret 

til. Opmærksomheden blev i den forbindelse henledt på den 

borgervejleder, der er ansat i Viborg Kommune.  

 
Borger- og pårørenderådene på psykiatriområdet har indsendt punkt 4 og 5 til 

dagsordenen for fællesmødet. Punkterne skal betragtes som inspiration til en 

fælles drøftelse. En repræsentant fra Center for Mestring vil indledningsvis 

motivere punkt 4 og en repræsentant fra Huset indleder punkt 5. 

4. Samarbejde med Region Midtjylland om byggeri af Ny Psykiatri i 

Søndersøparken 

• Hvilke perspektiver ses der for Viborg Kommune og for 

samarbejdet med Regionspsykiatrien? 

• Hvad er status på planerne for Center for Mestring? 

• Arbejdes der på at etablere et ”Psykiatrien Hus” i tilknytning til 

det nye byggeri? 

• Hvordan inddrages borgerne i processen? 

 

Referat 



Åse Kubel Høeg redegjorde for regionens planer om at etablere en ny 

behandlingspsykiatri i Viborg kommune. Hun oplyste, at det kommende 

byggeri bl.a. skal understøtte den fortsatte udvikling af den nære 

psykiatri, hvorfor Viborg Kommune ser positivt på byggeriet, der forventes 

at stå færdig i 2027.  

 

Åse Kubel Høeg redegjorde efterfølgende for formandskabets møde med 

regionen, hvor der var lydhørhed for Social- og Sundhedsudvalgets vision 

om, at man ikke som borger mærker, om man modtager et regionalt eller 

et kommunalt tilbud. Hun anførte, at aktiviteterne i Center for Mestring 

vil fortsætte, fordi det er vigtige tilbud, der er gør en forskel for mange. 

Brugerne i Center for Mestring vil blive inddraget i den videre proces, når 

de fremtidige muligheder i forhold til både placering og aktiviteter er 

mere konkrete. 

 

Borgerrådet fra Center for Mestring gav samstemmende udtryk for 

bekymring over regionens planer og anførte, at man sætter stor pris på 

den eksisterende bygning og ikke mindst den eksisterende beliggenhed.  

 

5. Psykiatri til Kommunalvalget 2021 – visioner for fremtidens Psykiatri i 

kommunalt regi 

• Kunne der afholdes et vælgermøde med fokus på psykiatri? 

• Der ønskes en drøftelse af indholdet og rammerne for et evt. 

vælgermøde. 

Referat  

Åse Kubel Høeg bemærkede, at visionen for Social- og Sundhedsudvalget 

er at somatik og psykiatri ligestilles, så alle behandles ens.  Hun anførte i 

den forbindelse, at psykisk sygdom ikke bør være tabu og inviterede til 

drøftelse af, hvorledes psykisk sygdom aftabuiseres. Der udspandt sig en 

drøftelse af spørgsmålet og borger og pårørenderåd blev opfordret til at 

komme med ideoplæg til, hvorledes psykisk sygdom aftabuiseres. 

 

Åse Kubel Høeg bekræftede, at Social- og Sundhedsudvalget gerne 

kommer på besøg, hvis udvalget inviteres og gerne deltager i et 

vælgermøde med fokus på psykiatri, hvis Social- og Sundhedsudvalget 

inviteres til et sådan. 

 
6. Eventuelt 

- 
7. Afrunding af mødet v. Social- og Sundhedsudvalgsformand Åse Kubel 

Høeg 

Åse Kubel Høeg takkede for et godt og konstruktivt møde.  


